
Hladan februarski petnaestodnev skupio se, kao na

filmu o neprohodu - od Sjenice do Bobova; izme|u

FEST-a i velikog interesovawe pqevaqske mlade`i

za "Gor~ila". @ivot i film se prepli}u, pa se ne zna

je li va`nija stvarnost ili filmska interpretacija

istorijske stvarnosti. Odmah nakon dodjele "Oskara"

slijedi poklowewe demokratskog svijeta na molitvenom

doru~ku... Odmah nakon filmskog festivala

"Berlinale" - u Minhenu bezbjedonosna konferencija o

Ukrajini, a potom primirje u Minsku. Novija svjetska

istorija - mo`e se gledati na filmskoj traci, pa ~ak i

u direktnom TV prenosu: Krim, Sirija, izbjeglice sa

Kosovo i iz Afrik; Islamska dr`ava koristi prednos-

ti video-tehnike: pogubqene sirijske pilotkiwe i

japanskih novinara, imaju milione pregleda na

dru{tvenim mre`ama. 

Dr`avni dug Gr~ke - kao film iz doba italijanskog

crnog (neo)realizma; "Ra{omon" u SNP, uli~ni krimi-

nal - "Bilo jednom na divqem zapadu"? Malo zain-

teresovanih za dva ekolo{ka filma u "Franci"; ko }e

sad po ku}i za par hiqada evra da pre~i{}ava vazduh i

vodu.  U NVO produkciji film o qepoti Qubi{we, i

film strave i u`asa o Maqevcu, Jagwilu, Gracu, uz

odgovaraju}e diskusije iz odborni~kih klupa. U Crnu

Goru dolazi da snima Lordan Zafranovi}, koji nije

dobrodo{ao u rodnoj Hrvatskoj, od kako je filmski

interpretirao drugi svjetski rat. 

Uprkos dobro TV ponudi RTS-a (Kaurismaki, Vim

Venders, francuski film) preporu~ujem "Branio sam

mladu Bosnu" - na osnovu sudskog zapisnika zabiqe{ke

~asnog austrijskog advokata - Rudolfa Cislera, nede-

qom uve~e. Pou~no u smislu upotpuwavawa zawa o

Prvom svjetskom ratu i austrijskom pravnom sistemu).

A {to se ti~e saznawa o Drugom svjetskom ratu i

Andri}evim ambasadorskim danima uo~i bombardovawa

Beograda - "Kainov o`iqak". Ko je propustio ovu

prestavu povodom 175 godina {aba~kog pozori{ta, pre-

poru~ujem  kwigu u pqevaqskoj biblioteci koja je me|u

naj~itanijima. 

Sjeverom Crne Gore kru`i UNDP program "za qep{u

Crnu Goru" ali zaobilazi Pqevqa? Qep{a Pqevqa?

Taj film ne}ete gledati, bar ne od tu|ih para - pamet-

nije je da sa prvim kopnim danima - svako o~isti svoje

dvori{te.

D.M. 
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Poqoprivreda

Prolongirawe odlaska novog crnogorskog ambasado-

ra u Sarajevo, jasan je znak da "ispitivawe ~vrstine

granica" na lokalitetu Sutorina nije ostalo bez

odre|enih politi~kih implikacija - bez obzira {to

je "nemogu}a korekcija granica bez saglasnosti obe

strane, a Crna Gora se, naravno, ne}e saglasiti".

Podsje}amo: Sve je "kriva" Dubrova~ka Republika

(koju Srbi svojataju i u najnovijem izdawu "Dubro-

va~ke kwi`evnosti", autor dr Zlata Bojovi}") - pa

neka Srbi snose dio "vje~ite krivice" i za Sutorinu.

Nakon Karlova~kog mira izme|u Austrije i Turske

(1699. godine) Dubrova~ka Republika zazire od Ven-

ecije, koja je u Karlovcu dobila Kninsku krajinu, kao

i dijelove zaliva od Herceg Novog do Risna. Za svaki

slu~aj, Dubrov~ani Osmanskom carstvu (da li besplat-

no?) ustupaju Neum i Sutorinu, kao tampon zonu. Kad je

1878. godine, po odluci Berlinskog kongresa,

Austrougarska je prvo okupirala, a posle trideset god-

ina i anektirala Bosnu i Hercegovinu, preuzela je i

Neum i Sutorinu kao dijelove bosanskohercegova~ke

teritorije. Za precizirawe granice izme|u Fo~e i

Pqevaqa ne}e `uriti; va`no je bilo da "zemqouzina"

(po Cviji}u)  novopazarskog sanxaka razdvaja dvije

"srpske dr`ave" kako ih defini{e Kraq Nikola. 

(Nastavak na strani 18)
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Petnaestodnev

Film

Nije istina da je Min-

istarstvo poqoprivrede

i ruralnog razvoja odgov-

orno za raskid ugovora sa

dva pqevaqska konce-

sionara na {ume, kao {to

tvrdi gospodin [u}ur u

izjavi Pqevaqskim nov-

inama, poku{avaju}i da

sa sebe skine odgovornost.

Produ`ewe ugovora mogla

je da inicira Uprava za

{ume, ~etiri godine od

dana potpisivawa ugovo-

ra sa koncesionarima.

Me|utim, to nije u~inila. 

Da pojasnimo, dva kon-

cesionara sa podru~ja

Pqevaqa - "Maradom"

doo i "Jasen" doo imali

su ugovore na period od

sedam godina. Rok ugovora

je bio striktan, ali je je-

dna klauzula ugovora uka-

zivala na mogu}nost weg-

ovog produ`ewa. Po toj

klauzuli Uprava za {ume

je mogla da inicira pos-

tupak produ`ewa ~etiri

godine nakon potpisi-

vawa ugovora. To zna~i da

je postupak produ`ewa

ugovora trebalo inici-

rati 2012. Uprava za {u-

me to nije u~inila, a Mi-

nistarstvo poqoprivrede

nije imalo zakonske mog-

u}nosti da produ`i ugov-

or koncesionarima.    

Sve ovo dobro je pozna-

to i direktoru Uprave za

{ume. Vjerovatno misle-

}i da se Pqevaqske nov-

ine ne ~itaju daqe od pq-

evaqske ~ar{ije, on se ne

libi da, u ciqu podme-

tawa, saop{ti i neta~ne

podatke. Izdvajamo tri

proma{aja: 

datum isteka ugovora -

kako je ugovor li~no gosp-

odin [u}ur ~udi wegova

konstatacija da ugovor

isti~e 25. septembra 2014.

Ugovor isti~e 25. septem-

bra 2015. Proma{io je

samo za jednu godinu.

Rok za inicirawe prod-

u`ewa ugovora - ugovorom

je predvi|ena ova mogu}no-

st po isteku 4 godine, a ne

po isteku 7 godine. Pr-

oma{io je samo za 3 godine.

Datum obra}awa Mi-

nistartsvu poqoprivrede

- dopis Ministarstvu

gospodin [u}ur je uputio

20. novembra 2014., a ne u

septembru kako tvrdi.

Proma{io je 3 mjeseca. 

Ministarstvo je odgov-

or koncesionarima uput-

ilo 02.12.2014., {to zna~i

da je reagovalo pravovre-

meno i u skladu sa zako-

nom) i o svemu blagovre-

meno obavijestilo Upravu

za {ume (akt 322-167/14-

10 od 08.12.2014. godine).

Za sve {to tvrdimo, pos-

jedujemo dokumentovane

dokaze.

[to se ti~e "ostavqawa

na cjedilu malih konc-

esionara" kada je u pitawu

obezbje|ewe sirovine iz

dr`avnih {uma, radi jav-

nosti, `elimo da ka`emo

da Ministarstvo poqopr-

ivrede i ruralnog razvoja

ni jednom koncesionaru/d-

rvoprera|iva~u nije usk-

ratilo bilo koje pravo

ste~eno ugovorom o konce-

sionom kori{}ewu {uma.

U ciqu sre|ivawa haoti-

~nog stawa u oblasti kon-

cesija na {ume, kojem je

dobrim dijelom kumovala

Uprava za {ume na ~elu sa

[u}urom, Ministarstvo je

tokom 2014. godine donije-

lo razvojne strategije i

{umarstva i drvne indus-

trije. Ministarstvo je

definisalo tenderske pr-

ocedure koje treba da dove-

du do podr{ke novom zap-

o{qavawu, finalizaciji

proizvodwe, smawewu izv-

oza oblovine. 

(Nastavak na strani 7)

Reagovawe Ministarstva poqoprivrede i ruralnog razvoja Crne Gore, 

Tri proma{aja direktora [u}ura

Prevlaka - Sutorina - Qubi{wa?

[upqine na

granicama
Uz prirodne nelogi~nosti "jugoslovenskih grani-

ca" du` jadranske obale - velika (ne) logi~nost

crnogorsko-bosanskohercegova~ke granice na Qub-

i{wi; granice prema karti austrijskog Gene-

ral{taba? 

Uva`ena redakcijo 

Po{tovani uredni~e

[aqemo Vam Reagov-

awe Ministarstva poq-

oprivrede i ruralnog

razvoja Crne Gore, pov-

odom teksta objavqenog

u Pqevaqskim novina-

ma 1.februara, pod na-

slovom "Bez produ`e-

wa ugovora malim kon-

cesionarima gubi se

oko 200 radnih mjesta".

Molim Vas da treago-

vawe objavite u skladu

sa Zakonom o medijima i

Kodeksom novinara CG.

Dometi

Erdal

[ah

Reprezentacija
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Predstavnici Ministarstva poqo-

privrede i ruralnog razvoja odr`ali

su savjetovawe o IPARD lajk projektu,

da bi poqoprivrednicima olak{ali

prijavqivawe i izradu poslovnih

planova i rije{ili nedoumice. Pri-

javqivawe za projekat traje od 29.

decembra 2014. do 28. februara ove god-

ine, a za sada se prijavilo svega 43

doma}ina u cijeloj Crnoj Gori. Pre-

dstavnici Ministarstva smatraju da }e

taj broj biti znatno ve}i do kraja pri-

javqivawa.

Ovaj projekat izgradwe institucija u

poqoprivredi u Crnoj Gori je javni

poziv za dodjelu bespovratnih sredstva

za ulagawa u poqoprivredna gazdinst-

va. Projekat je obezbijedio 4,5 miliona

evra, od toga za investicije u poqo-

privedna gazdinstva oko 4,1 miliona

evra. Sprovodi ga Ministarstvo poqo-

privrede u saradwi sa Svjetskom

bankom, a 75 odsto sredstava dolazi od

Evropske Unije, dok ostatak daje Vlada

CG. Najmawa ulagawa su 10 hiqada, a

najve}a 100 hiqada evra sa PDV-om. 

Stru~waci Jovo Duborija, Milica

Sekuli} i Marija Radunovi}, su razgo-

varali o projektu u prili~no pop-

uwenoj sali SO. 

Budimir Baj~eti}, sekretar op{tin-

skog Sekretarijata za privredu, rekao

je da sve nedoumice, pitawa i stvarne

potrebe za IPARD lajk, poqoprivred-

nici mogu da re{avaju uz pomo} Odje-

qewa za poqoprivredu, ovog sekretar-

ijata. 

Milko @ivkovi}, poqoprivrednik iz

Lijeske kazao je da oni koji se jave za

IPARD lajk, pla}aju PDV i carinu, jer

se uglavnom radi o uvoznoj robi, iako je

Vlada nedavno donijela uredbu da

investicije u turizam, poqoprivredu i

sl, budu oslobo|ene PDV-a i carine.

Duborija, savjetnik u Direktorijatu

za IPARD pla}awa, ka`e da je pod-

r{ka 50 odsto od prihvatqivih inves-

ticija (ne ukqu~uje PDV) za sve sek-

tore, uz izuzetke, a da sredstva dobije-

na od EU uslovqavaju da se radi po

evropskim pravilima.  

- Podr{ka je 60 odsto za gazdinstva u

planinskim oblastima (preko 600 me-

tara nadmorske visine), {to obuhvata

gotovo sve proizvo|a~e u va{oj op{-

tini, a ~ak 65 osto za mlade proizvo|a~e

(ispod 40 godina) - nagla{ava Duborija.

Dakle, ako doma}ini ulo`e 100 evra,

plativ{i PDV i carinu, dobi}e bespo-

vratno od 53 do 60 evra, kad dovr{e

projekat.    

@ivkovi} je istakao da, iako se radi

o zna~ajnim sredstvima, 83 odsto poqo-

privrednika po posledwem popisu iz

2011. godine uzgaja od nula do pet

uslovnih grla i nema mogu}nost da

tra`i sredstva IPARD lajka.

Tako|e, @ivkovi} smatra da je 700

hiqada evra, podsticaja za govedarstvo

u okviru IPARD lajka, "mizeran novac

u odnosu na broj qudi koji ~ekaju da

podignu svoj nivo proizvodwe, makar

malo."

On je predlo`io da 700 hiqada evra

budu usmjereni sto~arima koji imaju

ispod pet uslovnih grla, da bi uve}ali

wihov broj. Tako bi neki mogli dosti}i

uslove za sredstva koja treba da stignu

2017. godine, jer je ovaj projekat uvod za

pravi IPARD, koji ima znatno

stro`ije uslove za bespovratnu pomo},

kao {to je da doma}in mora imati naj-

mawe 10 uslovnih grla.

Milata Vrane{, posjeduje tri krave i

{talu od 150 metara kvadratnih, kao i

traktor, sam nije koristio nikakav kred-

it, a ka`e kada bi imao pet i vi{e krava

da mu ne bi trebao nikakav kredit.

Rajko Vu~eti}, ~ije doma}instvo

ispuwava uslove za ovaj projekat, nam-

jerava da kupi 10 krava, ali nije na{ao

registrovanog prodavaca u CG od kojeg

bi dobio ponudu, a po projektu potrebne

su tri takve ponude. Vu~eti} je pitao da

li bi mogao da kupi krave od kom{ije,

za kojeg zna da ima visokomqe~na grla.

Duborija je istakao da ponude mogu da

daju samo registrovani prodavci, kojih

ima u CG, ali da se proizvodi i grla ne

mogu nabavqati od neregistrovanih lica. 

On je dodao da }e prijavqeni PDV

svakako platiti bilo na carini ili

kod prodavca. 

- Ve}ina poqoprivrednika je naba-

vqalo junice iz inostranstva, a neke od

wih daju po 40 litara u prvoj laktaci-

ji, pri ~emu bi bilo dobro da po{aqete

stru~nu osobu u inostranstvo da odab-

ere kvalitetna grla, {to je najsigurni-

je i nije tako skupo - isti~e Duborija.

On je preporu~io da se krave osigura-

ju, a Ministarstvo poqoprivrede u sar-

adwi sa Lov}en osigurawem poma`e

pla}awem pola osigurawa, s tim da je

premija ograni~ena na 800 evra po

grlu.

@eqko Macanovi}, ka`e da je on jed-

ina osoba iz Gliba}a na savjetovawu,

iako poqoprivrednici ovog kraja u

organskoj proizvodwi ~ine 15 odsto

crnogorskih  proizvo|a~a, u ratarskoj

organskoj proizvodwi obra|uju 25 odsto

povr{ina u CG i 50 odsto povr{ina u

op{tini Pqevqa.  

On je naglasio da pomo} IPARD-a

nije su{tinska bez ulagawa u infra-

strukturu, puteve, vodu, struju.. 

- Ako u CG ima 48 hiqada poqopriv-

rednih gazdinstava, a do sad prijav-

qeno svega 43, smatram da je to min-

orno. Mislim da je odgovor u slabim

uslovima za privre|ivawe, radi se o

ozbiqnim investicijama, potrebna je

decenija da se to vrati proizvodwom.

Kako da se to otpla}uje, a mi danas ne

mo`emo ni do}i do mog sela - nag-

la{ava Macanovi}.  

On je dodao da se na selo vratio iz

Beograda i prije MIDAS-a i IPARD-a

je u doma}instvo u Gliba}ima ulo`io

preko 200 hiqada evra.

- Pitamo se kome }e sve to ostati

posle 10 do 20 godina? Da li }emo imati

doma}instva od 10 koka ili ozbiqna

doma}instva - pitao je Macanovi}.

Duborija je objasnio da evropska

IPARD podr{ka ima razli~ite mjere,

a jedna od wih je mjera o razvijawu

infrastrukture na seoskom podru~ju.

Slavica [}epanovi} ima plastenike

na sedam ari zemqi{ta, a potrebno joj

je 10 hiqada evra za pro{irewe

proizvodwe na 15 ari. Me|utim ona

uslove ne ispuwava jer nema sredstava

da dovr{i investiciju.

- Vi za nas uslove ispuwavate, a kada

od nas dobijete ugovor, konkuri{ite

kod Investiciono razvojnog fonda za

kredit... jer to vam veoma pove}ava

mogu}nosti da dobijete kreditna sred-

stva - objasnila je Sekuli}, stru~wak

Ministarstva.

Rajko Vu~eti}, ekonomista po struci

i poqoprivredni proizvo|a pitao je

kuda }e sa tr`i{nim vi{kovima ~ak i

ako projekat uspije.

- Trenutno imam 30 tona krompira u

gara`i, {ta da radim sa wim? Moram

nekome da platim da to iznese i baci.

Uredite otkup, pa }e narod da radi -

ka`e Vu~eti}.

Duborija je kazao da dr`ava ulaskom

u EU ne mo`e za{titi svoje tr`i{te,

ali mogu da se za{tite doma}i proi-

zvodi, kao {to Pqevqaci poku{avaju

da za{tite svoj sir.

Mirjana Grba ima podrum od 150

metara kvadratnih i namjerava da uzga-

ja pe~urke za {ta joj treba 10 hiqada

evra. Me|utim, kada se raspitivala

re~eno joj je da joj je potrebno pet hek-

tara zemqi{ta za uzgoj pe~uraka, kao i

brojni tehni~ki uslovi koje ona ne

ispuwava. Ona se o uzgoju obavje{tava-

la sa interneta.

Duborija je objasnio da je uzgoj pe~-

uraka tehnolo{ki zahtjevan i da nije

lako krenuti od po~etka i bez iskustva.

Dragoslav Jokni}, namjerava da iz-

gradi savremeni ov~arnik, ali nema

sli~nog projekta u CG gdje bi na{ao

uzor za svoja ulagawa. 

Duborija ga je uputio na drveni

ov~arnik France iz Bijelog Poqa.

Momir Obreni}, mladi vo}ar iz Mat-

aruga, obra|uje 33 ara kupina, a na

proqe}e }e zasaditi jo{ hektar mali-

na, dok bi mu bili potrebne sadnice i

traktor.

Duborija je objasnio da za traktor, po

projektu, mogu da se jave poqoprivred-

nici koji obra|uju najmawe dva hektra

pod zasadima, ali da mo`e da tra`i

motokultivator.                          

M.T.

Savjetovawe o IPARD lakj projektu 

Bespovratno do 65 odsto ulagawa
Do 12. februara svega 43 prijavqena za projekat u cijeloj Crnoj Gori,  predstavnici Ministarstva smatraju da }e taj broj biti znatno ve}i

Mlijeko po evropskim standardima 2016.

Milko @ivkovi} je naglasio da }e od januara 2016. godine morati da se

primijewuju evropski standardi pri otkupu mlijeka.

- Da Ministarstvo zna kakvi su uslovi na terenu, ne bi ova godina bila

prelazna, a ve} u narednoj moramo imati euro standard kvaliteta mlijeka.

Na{ }e proizvo|a~ biti uni{ten time, zato {to nema laktofriza, zatvorenih

sistema mu`e... - upozorio je @ivkovi}, dodaju}i da je MIDS koristilo svega

1.500 doma}instava u CG, {to je malo da bi postojala osnova za mqekarstvo po

euro standardu.

PPPPrrrriiiipppprrrreeeemmmmaaaa     zzzzaaaa     kkkkrrrruuuuppppnnnniiiijjjj aaaa     eeeevvvvrrrrooooppppsssskkkkaaaa     ssssrrrreeeeddddssssttttvvvvaaaa     ppppooooddddiiii `̀̀̀eeee     qqqqeeeessssttttvvvviiiiccccuuuu     pppprrrreeeevvvviiiissssooookkkkoooo????

(Nastavak sa strane 1)

Tokom 2014. godine, zbog velikih opstrukcija dire-

ktora [u}ura i wegovih podr`avalaca, Ministarstvo

je raspisalo ~ak 4 javna poziva kojima su {ume u

dr`avnoj svojini nu|ene na kori{}ewe, sa drvnom

masom od skoro pola miliona kubnih metara. Istina je

da je veliki procenat ovog drveta bio o{te}en

po`arima, ali je sigurno dobar dio drvne mase bio

tehni~ki, odnosno industrijski upotrebqiv. Ostalo je

neprodato, odnosno neiskori{}eno 297.000 kubnih

metara drveta. Ubjedqivo najvi{e u Pqevqima! ^emu

onda strah od nedostatka sirovine, koji po pqevaqskoj

~ar{iji sije gospodin [u}ur? Mo`da je odgovor u

izrazima kao {to su "privilegija", "ulaznica za

{umu", "birkawe", kako mnogi nazivaju na~in na koji

je gospodin [u}ur "dijelio" {ume na kori{}ewe. 

Zanimqivo je da se ni jedan od dva koncesionara

koje gospodin [u}ur naveo u tekstu, u 2014. godini

nije javio ni na jednogodi{we konkurse za davawe

{uma na kori{}ewe, ni na one za sanitarnu sje~u.

Posebno licemjerstvo gospodin [u}ur pokazuje kada

se brine za radna mjesta u drvnoj industriji, jer dok se

gospodin [u}ur pitao, najve}i drvoprera|iva~i u

Pqevqima, pa i Crnoj Gori, odlazili su u ste~aj, a

radnici na biro rada. De{avale su se afere poput

"Dragi{nice", "Bambis-a", "Wood-a".., prihodi

dr`ave i op{tina po osnovu naknade od koncesija na

{ume prepolovqeni, a cvjetale firme sa nekoliko

zaposlenih koliko je bilo dovoqno da se {uma posi-

je~e i izvezu trupci iz Crne Gore.

Mjere i aktivnosti koje je tokom pro{le godine

preduzelo Ministarstvo poqoprivrede i ruralnog

razvoja u sektoru {umarstva i drvne industrije,

naro~ito u dijelu kontrole rada Uprave za {ume,

dale su pozitivne rezultate. Proizvodwa drvnih sor-

timenata u {umi je u 2014. godini rasla 17% u odno-

su na 2013. godinu, prihodi od koncesija 15%,

proizvodwa u drvnoj industriji rasla je 70%. Efekat

je ukupno 287 novootvorenih radnih mjesta u drvnoj

industriji u 2014. godini, najvi{e u Vektri (200),

zatim Fabrici peleta u Andrijevici i drugim pogo-

nima. Ono {to nam pokazuje da smo na pravom putu je

i sve ve}e interesovawe vlasnika kapitala za ula-

gawe u sektor drvoprerade u Crnoj Gori.

Uvjereni smo i da }e drvoprera|iva~i, bilo da su

mali ili veliki, prepoznati {ansu u ovom sektoru i

va`nost da "igraju" prema pravilima. Vjerujemo i da

}e podvale gospodina Rado{a [u}ura shvatiti na

pravi na~in - kao rezultat jeda {to se vi{e ne pita. 

Nije ta~na ni tvrdwa gospodina [u}ura da {umari

~ekaju radni odnos godinu dana. Ne ~ekaju ga godinu,

ve} mnogo du`e, izme|u 5 i 10 godina. Poreze i dopri-

nose im direktor Uprave za {ume nije pla}ao jo{ od

jula 2012. godine, iako su iz dr`avnog buxeta, posred-

stvom Ministarstva poqoprivrede i ruralnog razvo-

ja uredno izvr{avane uplate za tu namjenu. Na {ta je

sredstva gospodin [u}ur tro{io, Ministarstvo jo{

uvijek nema saznawa, iako taj podatak ve} dvije godine

tra`i od g-dina [u}ura. Tek prije pet dana

Ministarstvo je dobilo kona~an spisak o kolikom

broju qudi se ta~no radi, i sada }e morati, ni krivo

ni du`no, da iznalazi na~ine i sredstva da se ti qudi

obe{tete, odnosno naplate svoj rad i ostvare druga

prava po osnovu rada, koja im po zakonu pripadaju. 
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